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Jak postupovat při vymáhání dlužného výživného 

Nárok na výživné určuje zákon o rodině. Tato povinnost nevzniká jenom otci, 

který je rozvedený, ale nárok na výživné vzniká i například dítěti neprovdané 

ženy. Nárok na výživné má i dítě, které se narodilo mimo manželství. Na výživné 

pro sebe má nárok  neprovdaná matka, a to po dobu dvou let ode dne narození 

dítěte.  

Zanedbání povinné výživy je trestný čin. Podávat trestní oznámení má význam 

tehdy, pokud dlužné výživné přesáhne čtyřnásobek výše výživného, tzn. nebylo 

placeno po dobu 4 měsíců. POZOR ALE! Pokud policie začne trestný čin 

vyšetřovat a dlužník projeví tzv. účinnou lítost, policie vyšetřování zastaví.  

Dlužné výživné lze po dlužníkovi vymáhat dvěma cestami: 

1. Soudním výkonem rozhodnutí 

2. Prostřednictvím soudního exekutora 

Jak  dlužné výživné vymáhat prostřednictvím soudního exekutora? 

1. V první řadě je důležité mít k dispozici soudem vydaný rozsudek o 

výživném s doložkou vykonatelnosti a právní moci. 

2. S platným rozsudkem můžete zažádat o zahájení exekučního řízení – 

učinit tak lze osobně na příslušném soudu, který se nachází v místě 

trvalého bydliště. 

3. Na internetu si vyhledejte, která exekuční kancelář bude dlužné výživné 

vymáhat. Při výběru exekuční kanceláře zkuste zvolit tu, která je vašemu 

bydlišti nejblíž. Ovšem tímto pravidlem se nemusíte řídit. Jakou kancelář 

zvolíte, je jen na všem rozhodnutí.  

4. Buď vy, nebo exekutor vám pomůže sepsat návrh na nařízení exekuce. 

Zde je potřeba vědět následující: kolik činí dlužná částka, a dále je 

potřeba mít s sebou buď originál, nebo úředně ověřenou kopii 

exekučního titulu. 

5. S těmito listinami exekutor půjde k exekučnímu soudu, kde na základě 

tohoto návrhu soud vydá usnesení o nařízení exekuce a pověří soudního 

exekutora k výkonu exekuce.  

6. Po vydání usnesení může tedy soudní exekutor konat, tzn. vydávat 

exekuční příkazy a vymáhat dlužnou částku.  

 

 Při dlužném výživném začněte jednat okamžitě. Nečekejte až bude dlužná 

částka několikanásobně vyšší.  

Dlužné výživné je přednostní pohledávka, proto se uplatní před ostatními 

pohledávkami (např. nedoplatky na daních, sociální a zdravotní pojištění apod.) 

Pro efektivnější vymáhání můžete exekutorovy pomoci tak, že pomůžete 

označit majetek povinného. 

Exekutorská komora k poplatkům toto: “Při podání návrhu na nařízení exekuce 

se nemusíte obávat žádných poplatků – veškeré náklady exekuce hradí dlužník. 

Oprávněný (věřitel) navíc nemusí skládat zálohu na exekuci (viz výjimka 

stanovená v § 30 exekučního řádu).“ 

Pokud by se stalo to, že dlužník bude výživné hradit pouze po dobu hrozící 

exekuce a poté již nebude plnit svou povinnost, má soudní exekutor právo 

sledovat platební morálku i do budoucna a pokud dlužník nebude z nějakých 

důvodů výživné i nadále hradit, může dále zvážit další postih dlužníka. Dlužník 

posílá výživné na účet soudního exekutora a ten zasílá výživné matce.  

Musíme Vás upozornit ale na jednu věc, a to, že i když oprávněný se nemusí 

obávat žádných poplatků, již z praxe se nám několikrát stalo, že soudní 

exekutor vymáhal poplatek za podání návrhu od oprávněného, a to cca ve 

výši 4,5 % z dlužné částky. Soudní exekutor toto zpravidla dělá tehdy, pokud u 


